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Všem členům a sympatizantům  
přeje Městský výbor KSČM  

krásné prožití vánočních svátků  
a šťastné vykročení do roku 2025.
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Kdo je viníkem současného  
zkaženého světa

Každý z nás se určitě setkal s frázemi 
typu „dobře už bylo“, „tenkrát byl svět 
ještě normální“ apod. Málokdo si ale 
uvědomuje, že viníkem současného 
marasmu u nás i ve světě není nikdo jiný 
než samotný kapitalismus. 

Tím, jak se trhy zmenšují a investiční 
příležitosti ztenčují, boj imperialistických 
mocností nabývá na síle. My jsme svědky 
obnovené snahy o militarismus a válku. 
Válka v Gaze a na Ukrajině jsou jen dva 
příklady barbarství, které kapitalismus 
rozdmýchává. Existuje také mnoho jiných 
konfliktů, o kterých se nemluví, jako 
například v Kongu, Súdánu a dalších více 
než 30 zemích světa, včetně rostoucího 

napětí na Tchaj-wanu. To je obraz 
budoucnosti, který kapitalismus pro 
lidstvo připravil – vše jen pro zisky hrstky 
miliardářských parazitů.

Válčit ovšem nejde bez zbraní. Jen 
v roce 2023 vzrostly celosvětové výdaje 
na obranu o 9 % na rekordních 2,2 bilionu 
dolarů ročně. V Evropě vzrostly vojenské 
výdaje v roce 2023 meziročně o 16 %.  
Na letošním 75. výročí summitu NATO 
bylo oznámeno, že 23 z 31 členů vydává 
na obranu přes 2 % HDP, a přesto 
ani tento výsledek nebyl považován 
za uspokojivý. Od února 2022 zaznamenal 
britský výrobce zbraní BAE Systems 
zdvojnásobení ceny svých akcií a očekává, 
že jeho prodeje v roce 2024 vzrostou 
o dalších 12 %. 

Zatímco zbytek světové ekonomiky 
je v útlumu, Lockheed Martin, General 
Dynamics a Northrop Grumman 
očekávají, že ceny jejich akcií letos 
vzrostou o 5–7 %. 

Jak správně poznamenal V. I. Lenin: 
„Válka je strašná? Ano, strašně výnosná.“
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Proválečná 
politika 
pracující 
nenasytí

Rusko-ukrajinský konflikt, který trvá 
od února 2022, měl významný dopad 
na evropské ceny energií a dodavatelské 
řetězce. V roce 2021 bylo Rusko hlavním 
vývozcem ropy, benzinu a zemního plynu 
do Evropy. Sankce a rusofobní politika 
ze strany USA a EU způsobily akutní 
energetickou krizi. 

Chemický a kovoprůmysl jsou touto krizí 
nejvíce postiženy kvůli vysoké spotřebě 
energie. Používání LNG z USA, který 
je dražší než ruský plyn a nákladnější 
na přepravu, značně zvyšuje náklady 
firem. Navíc zelená evropská ideologie 
nutí výrobce utrácet více finančních 
prostředků na implementaci nových 
technologií šetrných k životnímu 
prostředí.

Dalšími faktory, které potápějí evropský 
průmysl, jsou vysoké mzdové náklady 
a narušení dodavatelských tras kvůli 
situaci v Rudém moři, kde Húsiové útočí 
na nákladní lodě. 

Přesměrování tras prodlužuje 
dodací lhůty mezi Asií a EU a zvyšuje 
náklady. To vše ztěžuje evropským 
státům konkurenci s Čínou, USA 
a státy jihovýchodní Asie. Situaci dále 
komplikuje americký zákon  
o snižování inflace z roku 2022, který 
poskytuje výhodné podmínky pro 
výrobu v USA, což činí přesun výroby 
atraktivnějším a levnějším.

Evropský průmysl  
v obtížích
Například německý chemický gigant 
BASF oznámil uzavření jednoho ze dvou 
závodů na výrobu čpavku v Německu  
a zastavení výroby hnojiv. Švýcarský 
výrobce solárních panelů Meyer Burger 
Technology AG oznámil v únoru 2024 
ukončení výroby v německém Freiburgu 
kvůli zhoršujícím se tržním podmínkám.  
 
V německém automobilovém 
průmyslu je situace ještě horší. Stávky 
dělníků doprovázejí uzavírání závodů 
VW a propouštění v BMW a Mercedesu. 
Například BMW plánuje investovat  
1,7 miliardy dolarů do výroby elektrických 
aut a baterií v USA. Volkswagen staví 
závod na výrobu elektrických SUV za 2 
miliardy dolarů v Jižní Karolíně.

Evropský průmysl se ocitl v obtížné pozici, 
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Havířov má nového primátora.  
Stal se jím dosavadní náměstek 
Ondřej Baránek

což přináší katastrofu pro mnoho dělníků, 
kteří přijdou o práci nejen v Německu, 
ale i v dalších zemích EU, včetně ČR. 
EU však zatím nehodlá měnit svou 
politiku a nadále pokračuje v podpoře 
zbrojení a válečného průmyslu na úkor 
zdravotnictví, sociální sféry a školství. 
Tuto krizi zaplatí mládež, rodiny s dětmi, 
senioři a pracující. Jak pravil Karel 

Liebknecht:  
„Náš hlavní nepřítel je doma! 

Musíme bojovat abychom srazili válečné 
štváče doma.“ Proto pouze socialismus 
může otevřít cestu skutečné éře míru, 
sociální rovnosti a blahobytu.

Tomas Candulas 
Článek byl publikován  
v č. 45 deníku Naše Pravda 

Zastupitelé města Havířova na svém 12. zasedání, které proběhlo v pondělí  
9. prosince 2024 v Kulturním domě Radost, zvolili nového primátora, náměstka pro 
ekonomiku a správu majetku i radního. Dalším důležitým bodem zasedání bylo 
schválení rozpočtu pro rok 2025.

Nejdůležitějším bodem jednání posledního letošního Zastupitelstva města Havířova byla 
volba nového primátora. Ten dosavadní, Josef Bělica (ANO 2011), podal rezignaci, jelikož 
se stal hejtmanem Moravskoslezského kraje a svůj odchod z vedení Havířova již dopředu 
avizoval. Zastupitelé jeho rezignaci přijali a následně se jali volit primátora nového. 

Novým primátorem statutárního města Havířova byl zvolen Ondřej Baránek (ANO 2011), 
který zastával ve vedení města post náměstka pro ekonomiku a správu majetku.

Následně se tedy volil nový náměstek pro ekonomiku a správu majetku.  Stal se jím 
vysokoškolský pedagog a havířovský zastupitel Jakub Chlopecký (ANO 2011). 
Po odchodu Josefa Bělici z vedení města zůstalo neobsazeno i jeho místo v Radě města 
Havířova. Zastupitelé jako nového radního odhlasovali Petra Chroboczka (ANO 2011), 
taktéž zastupitele.
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Vedení Havířova pohrdá opozicí

V pondělí 9. prosince jednalo v Haví-
řově po dvanácté v tomto volebním 
období zastupitelstvo města. Část 
sálu určená veřejnosti a zástupcům 
sdělovacích postředků
byla obsazena dlouho před zaháje-
ním jednání.  

Proč asi? Primátor města Josef Běli-
ca - v jedné osobě současně hejtman 
Moravskoslezského kraje a  posla-
nec Parlamentu ČR sdělil veřejnosti 
v Radničních listech (městské noviny, 
měsíčník do všech domácností), že: 
„...prosincové zasedání havířovské-
ho zastupitelstva bude mé poslední 
v pozici primátora.“ Týden před jed-
náním obdrželi zastupitelé program, 
čítal 51 bodů, ale o avizované změně 
ve vedení města ani zmínka.

Na jedné škole dva ředitelé

Zastupitelstvo jednalo podle schvá-
leného programu, většina bodů byla 
„nekonfliktních“, a tak pro ně hlaso-
vali zastupitelé za koalici i opoziční 
(tj. v Havířově KSČM, hnutí Havířov 
sobě a část zastupitelů za SPD). Zá-
stupci opozice nesouhlasili u jedno-
ho prodávaného pozemku s cenou, 

která neodpovídala tržním cenám 
v dané lokalitě a měli výhrady k ná-
vrhu rozpočtu města na rok 2025. 
Opakovaně kontraverzní bylo využití 
budov na ulicích Edisonova a Balza-
cova, tedy záměr vedení města zřídit 
další třídy MŠ, když jejich dosavadní 
kapacita ve městě je dostačující. Ale 
hlavně kvůli tomuto záměru byly zru-
šeny dětské skupiny, o jejichž
existenci mají rodiče, hlavně matky 
– samoživitelky, zájem a které byly 
kapacitně naplněny.
V interpelacích vystoupilo 6 občanů 
a 7 zastupitelů. Na připomínky obča-
nů reagovali členové vedení města, 
kteří jistěže žádnou svoji chybu – na-
příklad k nedodržení termínu u ně-
kterých veřejných staveb – nepři-
pustili. Opakovaně bez kvalifikované 
odpovědi zůstaly dotazy ohledně 
skutečnosti, kdy rada města v 75 % 
případů nerespektovala doporučení 
konkurzních komisí, které hodnotily 
uchazeče o místa ředitelů ZŠ.  
Radou města byli jmenováni uchaze-
či ze druhých nebo i třetího místa.  
A tak nyní, na základě odvolání 
a následného soudního rozhodnutí, 
máme na jedné
ZŠ souběžně 2 ředitele. Na jiné 
ZŠ se množí stížnosti rodičů i peda-
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gogů na nekompetentní řízení radou 
města jmenovaného ředitele.

Nepohodlní nejsou ve vý-
borech

Po projednání posledního bodu pro-
gramu zastupitelstva primátor Bělica 
sdělil, že na svou funkci rezignuje 
a navrhl ihned provést volbu nového 
primátora, určit jeho statutárního 
zástupce, zvolit nového náměstka 
a člena rady města a doplnit finanční 
a kontrolní výbor (předsedové obou 
v Havířově nejsou z opozice). Na jeho 
návrh byl primátorem města zvolen 
dosavadní náměstek Ondřej Baránek 
(rovněž ANO).
Jeho volbu jsem jako jediná z pří-
tomných nepodpořila (2.zastupitel 
za KSČM Ing. E. Heczko byl z jedná-
ní omluven). Proč? O. Baránek byl 
po celé toto i minulé volební období 
statutárním náměstkem, a tedy pra-
vou rukou primátora. 
Bezprostředně se podílel na všech na-
prosto nedemokratických jednáních 
vůči opozičním zastupitelům a žel 

i některým občanům.
Opakovaně při jednáních zastupitel-
stva neodpovídali na věcné dotazy 
k projednávaným materiálům. Na při-
pomínky či návrhy reagovali odmíta-
vě, arogantně, často v nepřípustné 
osobní rovině nebo prostě mlčením. 
Vedení města „nepohodlní“
opoziční zastupitelé byli bez jakékoli 
příčiny, bez zdůvodnění či vysvětle-
ní, odvoláni z výborů zastupitelstva 
i z komisí rady města. A k jednání dnes 
hejtmana a poslance J.  Bělici se vždy 
přidal i nyní primátor O. Baránek stej-
ně jako za něj zvolený náměstek
 J. Chlopecký. Těžko předpokládat, 
žesvé jednání plné pohrdání ke každé-
mu, kdo s nimi výhradně nesouhlasí, 
v nových pozicích změní.

Milada HALÍKOVÁ,  
členka zastupitelstva
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Dlužníci i pronajímatelé - pozor na 
novou úpravu fikce doručení
Bez většího mediálního zájmu pro-
běhla na začátku července drobná, 
ale poměrně podstatná změna civilní-
ho řízení, jež se dotýká i každodenní 
praxe nejen Společenství vlastníků 
jednotek (SVJ) při vymáhání pohledá-
vek, proto bych na ni tímto příspěv-
kem chtěl upozornit.

Účinnost novely občanské-
ho soudního řádu

Zákon č. 180/2024 Sb., který noveli-
zoval zákon č. 99/1963 Sb., občanský 
soudní řád, ve znění pozdějších před-
pisů (dále jen občanský soudní řád, 
nebo „OSŘ“), nabyl účinnosti dnem 1. 
7. 2024. Novela přináší několik drob-
ných změn s velkým dosahem, jež 
se dotýkají rozkazního řízení a dor-
učování.

Zrušení finančního limitu 
pro elektronický platební 
rozkaz

Začneme tím, co není tak podstat-
né, když vymáhání dlužných částek 
začíná obvykle na několika desítkách 

tisíc, a to je zrušení finančního limitu 
pro možnost vydání elektronického 
platebního rozkazu. Do konce června 
letošního roku byla možnost navrho-
vat vydání elektronického platebního 
rozkazu omezena na 1 milion Kč. No-
vela tuto limitaci výše žalované částky 
ruší a elektronický platební rozkaz 
(dále též jen „EPR“) je nyní možné vy-
dat pro jakoukoli částku (ust. § 174a 
OSŘ). Prakticky se jedná o úsporu při 
placení soudního poplatku, když ten 
je u návrhu na vydání EPR o 1 % nižší 
oproti standardnímu (neelektronic-
kému) návrhu (4 % vs. 5 % z žalované 
částky).

Změny v doručování písem-
ností

Tou zásadní změnou je ovšem doručo-
vání vydaných elektronických plateb-
ních rozkazů, a to jak osobám, které 
udávají jako místo trvalého pobytu 
sídlo ohlašovny (tj. adresu obecního 
úřadu), tak i osobám, kterým byla 
zřízena datová schránka.
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Doručování na adresu ohla-
šovny

V případě osob, jež se přehlášením 
na ohlašovnu často vyhýbají svým 
povinnostem vůči úřadům i svým 
věřitelům, bude soud v zahájením 
řízení již uskutečňovat jen jeden po-
kus o doručení písemnosti na adresu 
ohlašovny (§ 50m OSŘ). Následně 
bude soud písemnosti ukládat u sebe 
a na úřední desce soudu vyvěsí výzvu, 
aby si adresát písemnost vyzvedl 
nebo požádal o její zaslání na jinou 
adresu. Pokud tak neučiní do deseti 
dnů ode dne zveřejnění výzvy nebo 
nepodá-li ve stejné lhůtě žádost 
o zaslání písemnosti na jinou adresu, 
považuje se písemnost posledním 
dnem této lhůty za doručenou, i když 
se adresát o uložení nedozvěděl (tzv. 
fikce doručení). Tak může soud učinit 
se všemi písemnostmi kromě těch, 
kde je vyloučeno náhradní doručení.

Fikce doručení u datových 
schránek

V případě doručování (standardních 
i elektronických) platebních rozkazů 
do datové schránky ovšem občanský 
soudní řád nově připouští fikci doru-
čení, což zásadně mění pravidla hry. 
Do konce letošního června nebylo 

často jednoduché platební rozkaz ža-
lovanému doručit, když právní úprava 
nepřipouštěla náhradní doručení. 
Žalovaný se musel přihlásit do dato-
vé schránky, teprve pak byl platební 
rozkaz ve smyslu občanského soudní-
ho řádu doručen. Pokud se žalovaný 
do datové schránky nepřihlásil, pla-
tební rozkaz doručen nebyl a soudu 
nezbylo, než platební rozkaz zrušit 
a věc řešit standardní cestou (pro-
střednictvím výzvy k vyjádření, naří-
zením jednání a vydáním rozsudku, 
popř. bez nařízení jednání a vydání 
rozsudku pro uznání), čímž se řízení 
vždy nutně prodloužilo.

Od letošního července již nemusí být 
žalovanému doručeno (ust. § 173 
odst. 1 OSŘ). Fikce doručení u dato-
vých schránek nastává uplynutím 
desátého dne od dodání písemnosti 
do datové schránky, a to bez ohledu 
na přihlášení do datové schránky, 
platební rozkaz tak může být doru-
čen fikcí. Dlužníci, kteří mají zřízenou 
datovou schránku, tak musejí dbát 
na její řádnou obsluhu, aby se nedo-
stali do úzkých, jelikož od okamžiku 
doručení jim běží patnáctidenní lhůta 
pro podání odporu.

Uplatnění nových pravidel

Veškerá nová pravidla, jak jsou popsá-
na výše, se uplatní až na nově zahá-
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jená řízení, tedy u těch dosavadních 
zahájených před 1. 7. 2024 se podle 
nich ještě postupovat nebude.

Dopady na věřitele a dluž-
níky

Z pohledu vymáhání pohledávek 
za dlužníky se situace změnou 
v civilním řízení zlepšila, je možno 
vymáhat prostřednictvím návrhu 
na vydání EPR jakoukoli částku, čímž 
dojde ke snížení nákladů na vymá-
hání (soudní poplatek bude o 1 % 
nižší, úspora tak činí minimálně 
deset tisíc). Možnost dlužníků, kteří 
mají zřízenou datovou schránku, 
vyhýbat se doručení, resp. doručení 
sabotovat nepřebíráním soudních 
písemností, je u platebních rozkazů 
a elektronických platebních rozkazů 
novou právní úpravou snížena a po-
zice např. SVJ jako věřitele a žalobce 

se díky tomu posiluje. SVJ se může 
dostat mnohem rychleji k exekuč-
nímu titulu. Vydaný platební rozkaz 
nabude právní moci po uplynutí 
patnácti dnů po dodání do datové 
schránky žalovaného, pak se lze rov-
nou obrátit s vymožením pohledávky 
na exekutora.

Povinnosti společenství 
vlastníků jednotek

Na závěr je vhodné upozornit i na ob-
rácený dopad uvedené úpravy 
v doručování – Společenství vlast-
níků jednotek musí skutečně dbát 
na řádnou kontrolu datové schránky 
a včasné přihlašování alespoň je-
denkrát za deset dnů, aby se nestalo, 
že se svým opomenutím samo dosta-
ne do časové tísně.

Ing. Karel Žák,  
poradce Sdružení nájemníků ČR  
a Rady seniorů ČR
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Po zásadních restriktivních úpra-
vách penzijního systému v roce 
2023, tj.

1. snížení valorizace penzí k 1. 
červnu 2023, které poškodilo 2 367 
185 starobních a 412 000 invalid-
ních důchodců, 19 259 důchodců 
pobírajících vdovské a vdovecké 
důchody sólo a 39 451 sirotčích 
důchodců, a to v řádech stovek 
až tisíců Kč měsíčně, tedy v řádech 
deseti tisíců až sto tisíců Kč u vyš-
ších důchodů za celou dobu pobí-
rání důchodu; čím vyšší důchod, tím 
vyšší škoda; dle původní dikce záko-
na č. 155/1995 Sb., o důchodovém 
pojištění měly být starobní penze 
z důvodu vykompenzování vysoké 
inflace navýšeny o 1 771 Kč u prů-
měrné starobní penze, tedy o 1 017 
Kč více než bylo stanoveno zákonem 
č. 71/2023 Sb., důvodem vysoké 
valorizace nebyl špatný zákon, ale 
vysoká inflace, na které měla Fialova 
vláda svůj podíl

2. snížení progresivity valorizač-
ního vzorce pro pravidelné každo-
roční zvyšování důchodů, a to reduk-
cí kompenzace růstu reálné mzdy 
v národním hospodářství z jedné 
poloviny na jednu třetinu; původní 
vzorec: (inflace + ½ růstu reálných 

mezd), nové nastavení: (inflace + 1/3 
růstu reálných mezd), které ponížilo 
podíl starobních důchodců na růstu 
prosperity společnosti a také mezi-
generační spravedlnost,

3.  snížení progresivity valo-
rizačního vzorce pro pravidelné 
každoroční zvyšování důchodů 
prostřednictvím redukce výpočtu 
valorizace ze dvou indexů (index 
obecné inflace spotřebitelských cen 
CPI a index životních nákladů dů-
chodců), kdy rozhodný pro valorizaci 
byl index vyšší, na index jeden; nově 
se valorizuje pouze dle indexu růstu 
životních nákladů důchodců, což 
ponížilo konečnou výši valorizací,

4. snížení progresivity výpočtu 
mimořádné valorizace penzí, kdy 
nové nastavení nevykompenzuje 

Důchodová reforma Fialovy vlády



ZPRAVODAJ | 12/24 11

vysokou inflaci spotřebitelských cen 
v daném roce plně, ale pouze z 60 % 
a     

5. zvýšení doby pojištění z 35 
roků na 40 roků u předčasných 
starobních penzí, snížení doby od-
chodu do předčasného důchodu z 5 
na 3 roky před dovršením důchodo-
vého věku, zvýšení intenzity krácení 
předčasného starobního důchodu 
a zrušení valorizace procentní výmě-
ry předčasných starobních důchodů 
po dobu předčasnosti, které výrazně 
poškodilo nastavení předčasných 
starobních důchodů

schválila Fialova vláda svoji důcho-
dovou reformu. Jde o soubor deseti 
parametrických úprav zákona o dů-
chodovém pojištění, které v pod-
statě zakládají vyšší důchodový věk 
a nižší starobní penze při zachování 
současné výše plateb důchodového 
pojištění. Vládní úpravy vycházejí 
z poznání a návrhů předchozích 
komisí pro důchodovou reformu, 
tedy důchodové komise profesorů 
Martina Potůčka a Komise pro spra-
vedlivé důchody profesorky Danuše 
Nerudové. V této souvislosti ale 
nutno dodat, že vláda použila pouze 
ty návrhy předchozích důchodo-
vých komisí, které nebyly v rozporu 
s jejím strategickým cílem,  získat 
prostřednictvím důchodové reformy 
maximum úspor výdajů státního 
rozpočtu. Nově založené parametry:

A. Vyšší důchodový věk – podle 
současné legislativy se statutární dů-
chodový věk pro nárok na starobní 
důchod každoročně zvyšuje o 2 mě-
síce u mužů a o 2 až 4 měsíce u žen, 
podle počtu vychovaných dětí. 
A to až do roku 2030 kdy má dosáh-
nout 65 roků u mužů i u žen. Lidem 
narozeným v roce 1989 a později 
se má statutární důchodový věk 
nadále každoročně zvyšovat o další 
měsíc, a to až na konečných 67 let 
v roce 2056. 

B. Důchodový věk u náročných 
profesí – předčasný důchod bez 
krácení pro náročné profese se bude 
týkat výrazně menšího počtu lidí, 
než schválila vláda v předloženém 
návrhu zákona do Poslanecké sně-
movny. Budou to jen zaměstnanci, 
kteří pracují v tzv. čtvrté rizikové 
kategorii, tj. cca 15 000 osob, namís-
to původních 120 000 osob ze čtvrté 
a třetí rizikové kategorie.  Podmín-
ky nároku na předčasný starobní 
důchod bez krácení jsou potřebná 
doba pojištění (35 roků) a odpra-
cování nejméně 2 200 až 4 399 
směn ve stanoveném konkrétním 
riziku čtvrté kategorie, popřípadě 
v kombinaci rizik. Při splnění těchto 
podmínek se od důchodového věku 
odečte 15 kalendářních měsíců. Při 
odpracování 4 400 směn v konkrét-
ním riziku se důchodový věk sníží 
o 30 kalendářních měsíců. Při odpra-
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cování více než 4 400 směn v kon-
krétním riziku se za každých 74 takto 
odpracovaných směn důchodový 
věk sníží o další kalendářní měsíc. 
Snížení důchodového věku bude 
možné nevíce o 60 měsíců, tj. o 5 
roků. Pro vznik nároku na starobní 
důchod se sníženým důchodovým 
věkem se započítají také směny 
odpracované v  práci v  konkrétním 
riziku za období počínající 10 let 
před účinností tohoto zákona. 

Zaměstnavatelům se zvýší sazba 
na důchodové pojištění o 5 procent-
ních bodů z úhrnu vyměřovacích 
základů těch zaměstnanců, kteří 
vykonávají práce ve čtvrté rizikové 
kategorii. Za dobu výkonu práce 
v konkrétním riziku se považuje také 
doba, za kterou zaměstnavatel neod-
vedl zvýšené pojistné na důchodové 
pojištění, ačkoliv byl povinen tak 
učinit. Zaměstnancům pracujícím 
v pracovním prostředí s vybranými 
riziky zařazenými do třetí rizikové 
kategorie budou jejich zaměstnava-
telé proplácet částku ve výši 4 pro-
centních bodů z jejich hrubé mzdy 
do soukromého penzijního spoření. 
Tedy odvody se těmto zaměstnava-
telům zvýší na důchodové pojištění 
ze současných 21,5 % vyměřovacího 
základu na 25,1 %. Týkat se to bude 
profesí vystavených výraznému 
chladu, teplu, vibracím nebo celkové 

fyzické zátěži (např. hutníci, skláři, 
montážní dělníci, zdravotní sestry). 

Místo předčasné penze tak budou 
moci tito zaměstnanci odejít do tzv. 
předdůchodu, který si do dovršení 
důchodového věku budou platit 
z těchto příspěvků. Problém je ale 
v tom, že příslušná legislativa v této 
věci zatím neexistuje, má být přija-
ta až koncem června 2025. A také 
v tom, že samotný zaměstnavatelský 
podíl nebude dle současně nastave-
ných podmínek pro získání předdů-
chodu postačovat.   

C. Snížený výpočet a nižší nově 
přiznávané důchody – od roku 2026 
až do roku 2035 bude postupně 
uplatňován nový výpočet starobních 
penzí. Cílem je snížit nově přiznáva-
né důchody oproti současným nově 
přiznávaným o 8 %. Náhradový po-
měr (podíl průměrného starobního 
důchodu k průměrné mzdě) se tak 
sníží o cca 3 procentní body. Za tím 
účelem se bude každoročně snižo-
vat zápočet příjmů první redukční 
hranice ze stávajících 100 % na 90 % 
a současně se bude každoročně sni-
žovat započítávaná úroveň procenta 
za jeden rok pojištění. A to ze stáva-
jících 1,5 % na 1,45 %. Dle propočtů 
MPSV mají být nové starobní penze 
postupně každým rokem nižší o 180 
až 200 Kč. V roce 2035 tedy bude 
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průměrný měsíční starobní důchod 
o 1 800 Kč až 2 000 Kč nižší než dů-
chod současný!

D. Vyšší minimální starobní 
důchod – dle současné legislativy, 
na rozdíl od vyspělých evropských 
zemí, institut minimálního starob-
ního důchodu v České republice 
neexistuje. U některých OSVČ se tak 
stává, že jejich nízký starobní dů-
chod nepostačuje k uspokojení zá-
kladních životních potřeb. A to přes-
to, že celý život platili důchodové 
pojistné ve stanovené výši. V sou-
časnosti je nejnižší starobní důchod, 
tj. součet základní a minimální 
procentní výměry důchodu 5 104 Kč. 
Nově má nejnižší starobní důchod, 
z důvodu navýšení procentní vý-
měry důchodu ze současných 10 % 
na 20 % průměrné mzdy, činit 9 438 
Kč měsíčně.

E. Omezení „výchovného“  –  z  
důvodu spravedlivého ocenění 
rodinných vícenákladů vynalože-
ných na výchovu závislých dětí, a tím 
potažmo na budoucí plátce státního 
rozpočtu, a současně jako nástroje 
k podpoře růstu natality populace 
byly od 1. ledna 2023 navýšeny 
starobní důchody ženám, popřípa-
dě také mužům o tzv. „výchovné“ 
ve výši 500 Kč za každé vychované 
dítě. Náklady výchovného každoroč-

ně dosahují cca 20 miliard Kč ročně 
a jsou významnou položkou příčin 
deficitního financování penzijního 
systému. Financování „výchovného“ 
ale do průběžného penzijního systé-
mu nepatří, jednoznačně jde náklad 
financovatelný z ostatních daňových 
výnosů. Spravedlivý způsob financo-
vání „výchovného“ ale Fialova vláda 
nezajistila! Reforma zakládá nové 
nastavení „výchovného“. U lidí, kteří 
výchovné již pobírají, nebo získají 
nárok na jeho pobírání ještě před 
reformou, těm výchovné ve výši 500 
Kč za každé vychované dítě, zůstane 
zachováno. Ale nebude se valorizo-
vat. U ostatních rodičů se po roce 
2026 „výchovné“ bude vyplácet pou-
ze na třetí a každé další dítě, které 
pojištěnec vychoval.

F. Stejné důchody pro manžele/
registrované partnery  –  reforma 
zavádí nový institut, tzv. rodinný 
vyměřovací základ pro manžele/ 
registrované partnery/ pro účely 
výpočtu jejich starobních důchodů. 
Sdílení se bude provádět prostřed-
nictvím stanovení sdíleného den-
ního vyměřovacího základu, který 
se stanoví jako polovina součtu den-
ního průměru skutečně dosažených 
vyměřovacích základů dosažených 
za počet kalendářních dnů, po kte-
rých u obou partnerů trvala v České 
republice výdělečná činnost v da-
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ném kalendářním roce. Pomocí těchto 
parametrů se následně stanoví částka, 
která se více vydělávajícímu partnero-
vi odečte z úhrnu jeho vyměřovacích 
základů a druhému méně vydělávají-
címu partnerovi se tato částka k jeho 
úhrnu jeho vyměřovacích základů 
připočte. Oběma partnerům se tak 
za sdílené období započte stejný 
vyměřovací základ. Sdílení vyměřova-
cích základů bude dobrovolné a bude 
podmíněno dohodou obou partnerů. 
Tato dohoda nemusí být uzavřena 
na začátku manželství/ registrované-
ho partnerství/ musí však být uzavře-
na za dobu jeho trvání, a nejpozději 
v den, kdy některý z partnerů požádá 
o přiznání starobního důchodu. Do-
hodu lze zrušit dohodou novou, nebo 
jednostrannou výpovědí. V případě 
rozvodu se dělení penze, bez před-
chozí dohody o vypořádání, bude 
řešit v rozvodovém řízení.

G. Zvýšená starobní penze u pe-
čujících osob – Při výpočtu starobního 
důchodu se na osoby, které museli 
z důvodu péče o osobu závislou ode-
jít z práce, bude nově pohlížet jako 
by pobírali průměrnou mzdu. V pří-
padě, že péče trvala celý rok, bude 
se jednat o 12 násobek všeobecného 
vyměřovacího základu za kalendářní 
rok, v němž péče trvala. V případě 
kratší doby péče v kalendářním roce 
se tato částka úměrně upraví. Pokud 

bude pečující současně pracovat, 
jeho výdělek se k takto stanovenému 
osobnímu vyměřovacímu základu 
přičte.

H. Pracující senioři – pracujícím 
seniorům se již nebude zvyšovat dů-
chod o 0,4 % za každých 365 odpra-
covaných dnů. Protihodnotou bude 
snížení sazby sociálního pojištění 
o 6,5 %, tj. vyšší výdělky.

I. Vyšší důchody absolventům 
doktorandského studia – první úspěš-
ně dokončené doktorské studium 
bude nově započítáno jako tzv. vylou-
čená doba vyměřovacího základu. Pro 
mladé akademiky to reálně znamená, 
že se jim do důchodu započte o 3 
až šest roků navíc. Dle maximální 
délky doktorského studia stanovené 
vysokými školami.   

J. Prodloužení obnovy náro-
ku na vdovský a vdovecký důchod 
ze dvou na pět roků – úmrtím v rodi-
ně dochází ke ztrátě jednoho z příjmů, 
z nichž do té doby rodina vycházela. 
Proto má vdova/vdovec po přechod-
nou dobu jednoho roku nárok na in-
validní důchod.  V případě, že vdova/
vdovec po uplynutí této doby pečuje 
o nezaopatřené dítě nebo o dítě, 
které je ze zdravotních důvodů závislé 
na péči jiné osoby, nebo pečuje o své-
ho rodiče nebo o rodiče zemřelého 
manžela, který je závislý na péči jiné 
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osoby, nárok na vdovský/vdovecký 
důchod pokračuje a náleží vdově/
vdovci po celou dobu, po kterou 
tato situace trvá. 

Teprve v případě, že tato podmínka 
přestane být plněna, nárok na vdov-
ský/vdovecký důchod zaniká. Nárok 
na vdovský/vdovecký důchod ale 
může vzniknout znovu (tzv. obnova 
nároku), jestliže dojde ke splnění 
některé z  uvedených podmínek 
do dvou roků ode dne zániku dří-
vějšího nároku. Podle právní úpravy 
účinné od roku 1957 do roku 1995 
činila doba pro obnovu nároku 
na vdovský/vdovecký důchod dva 
roky. Od roku 1996 do roku 2011 
činila pět roků, poté byla zkrácena 
opět na dva roky. Reforma navrací 
právní stav před 1. 1. 2012 a prodlu-
žuje lhůtu obnovy nároku na vdov-
ský/vdovecký důchod opět na pět 
roků.

Výše uvedený přehled parametric-
kých úprav naznačuje, že šest para-
metrických úprav (nižší než statu-
tární důchodový věk u náročných 
profesí, vyšší minimální starobní dů-
chod, kdy ale jeho výše nepostačuje 
k úhradě nákupu všech základních 
životních potřeb seniorské popula-
ce, možnost stejných důchodů pro 
manžele, zvýšená starobní penze 

u pečujících osob, vyšší důchody ab-
solventům doktorského studia a pro-
dloužení nároku na vdovský/vdo-
vecký důchod ze dvou na pět roků) 
současný penzijní systém pozvedá 
na vyšší úroveň. A naopak tři zásadní 
parametrické úpravy (vyšší důcho-
dový věk, nižší nově přiznávané 
důchody a omezení „výchovného“) 
současný penzijní systém podstatně 
znehodnocuje. A nově nastavená 
podpora pracujícím seniorům neu-
váženě vyvádí z  penzijního systému 
finanční prostředky.     

Mezigeneračně je bezesporu spra-
vedlivé, že nižší důchody a kratší 
dobu dožití připravili a rozhodli pro 
svoji generaci mladí politici.  

Každá reforma má dvě strany, stra-
nu příjmovou a stranu výdajovou. 
Důchodová reforma Fialovy vlády 
stranu příjmovou zcela bojkotuje 
a příštím seniorům navíc zakládá 
historickou absurditu budoucnosti. 
A to novou povinnost vynakládat 
na důchodový systému větší pro-
středky za menší důchody! Reforma 
zcela ignoruje doporučení OECD, 
které dle situace ve vyspělých evrop-
ských zemích, doporučuje českému 
penzijnímu systému zajistit vícez-
drojové financování. Tedy zapojit 
daňové výnosy. Český průběžný 
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penzijní systém je financován zejmé-
na z  pojistného, cca z 90 %. V tomto 
ukazateli jsem evropskými premian-
ty. V žádné z vyspělých evropských 
zemích nejsou důchody financovány 
pouze z pojistného. 

Z daňových výnosů je financováno 
cca 50 % penzijních výdajů. Vláda ne-
přistupuje k důchodové reformě jako 
k důchodové reformě ale jako k refor-
mě veřejných financí!  Celková úspora 
reformy, vypočtená pro rok 2050 
má činit v současných cenách 300 
miliard Kč. České výdaje do důchodo-
vého systému činí 9,2 % Hrubého do-
mácího produktu, což je 12. místo z 34 
evropských zemí. Nejvíce vynakládají 
Řecko (17,9 %), Itálie (17,5 %), Francie 
(16 %), Rakousko (15,8 %). Za námi 
jsou Slovensko, Estonsko, Černá Hora, 
Bulharsko, Lotyšsko, Litva, Maďarsko, 
Turecko, Malta a Irsko. Bez důchodové 
reformy mají vrcholové výdaje na čes-
ké důchody dosáhnout zhruba 11,8 % 
Hrubého domácího produktu těsně 
před rokem 2060. Následně má dojít 

k poklesu. Tedy o čem vůbec hovoří-
me, v Evropě je toto nastavení zcela 
běžné? České důchody také nejsou 
žádná sláva. Přiměřenost důchodu 
tj. náhradový poměr, v  Česku v po-
sledních dvaceti letech osciluje mezi 
40,6 až 45,8 procenty, přitom průměr 
OECD je 52,9 %. Průměrná délka pobí-
rání starobního důchodu je v zemích 
OECD 18,9 roku pro muže a 23,6 roku 
pro ženy. V Česku je o 2,2 roku kratší 
u mužů a o 1,3 roku u žen.

Zpracoval:  Zdeněk Pernes
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MěV KSČM v Havířově pořádá tradičně už několik let setkání členek  a členů, 
kteří vzpomínají nějaké „kulaté“ výročí vstupu do komunistické strany.
Letos se toto setkání uskutečnilo ve středu 23. října a jako vždy bylo velmi 
pěkné.

Přítomné přivítal místopředseda MěV KSČM s. Stanislav Mlčák. V úvodu 
přednesla Marie Kročková báseň s přiléhavým názvem „Těm, co zůstali“. 
Jubilanty potěšil krásný Pamětní list. Bude doručen i těm, kdo se ze zdra-
votních důvodů nemohli zúčastnit.

O malé chutné občerstvení se – jako vždy – postarala tajemnice MěV, na kte-
ré vždy zůstává nejvíce starostí a všichni jí moc děkujeme.
Při hezkém posezení povzpomínali přítomní na to, jak a proč vstupova-
li do strany, co hezkého, ale i toho špatného je za léta členství potkalo, 
co by dnes udělali znovu a čemu by se vyhnuli. Těší nás, že těch záporných 
věcí bylo opravdu málo.

Velmi zajímavé bylo povídání o nedávném zájezdu do Svidníku a k památ-
níku na Duklu v rámci oslav 80 let zahájení osvobozování Československa, 
které si pro nás připravili s. Mlčák a s.Holeksová. Poslouchalo by se dobře 
ještě mnohem déle, ale čas opravdu rychle utekl.

Neradi jsme se rozcházeli. Děkujeme. 

SETKÁNÍ ČLENŮ 
STRANY
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Městský výbor  připravuje 
pro členy a sympatizanty

Vstupenky objednávejte v dopoledních hodinách na tel. č. 734 430 230, 
nebo  u organizátora Václava Kubelky 605 814 818.
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NA CO SI VZPOMENEME V PROSINCI

10.12. Den lidských práv 
12.12.	 Uzavřena	Československo-sovětská	smlouva	o	přátelství,	vzájemné		
	 pomoci	a	poválečné	spolupráci	 	 	 	 1943 
19.12.	 Narozen	Antonín	Zápotocký	 	 	 	 	 1884 
20.12.	 Mezinárodní	den	lidské	solidarity 
21.(22.)Zimní	slunovrat	-	začátek	astronomické	zimy 
24.12.	 Štědrý	den 
25.12.	 1.	svátek	vánoční 
26.12.	 2.	svátek	vánoční 
31.12.	 Silvestr	-	konec	kalendářního	roku 


